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katów  do podtrzym yw ania nadziei u k lientów  o zasadności ich w ygórow anych — 
w obiektyw nym  św ietle — roszczeń.

„Nieliczenie się pełnom ocników — zaznaczył Z. Piesiewicz — z obiektyw nym  
stanem  rzeczy prowadzi do tego, iż w  niejednym  sądzie i w  niejednej spraw ie cy
w ilnej zapada w yrok, k tó ry  z jednej strony nie stanow i pełnej realizacji p raw a, zaś 
z drugiej stw arza u obyw atela poczucie bezradności i krzyw dy wyrządzonej niejako 
w  m ajestacie sądu

W opisanych w  artyku le  trzech sporach sądowych o charak terze odszkodowaw
czym, mogło snadnie powstać tak  w  świadomości sędziów jak  i w odczuciu sam ych 
zawiedzionych klientów  przeświadczenie, iż pełnomocnicy postąpili w  sposób n ie
solidny, w ytaczając i popierając pozwy nie m ające szans pełnego ich zasrukojenia.

Na m arginesie tego społecznie niepożądanego stanu  rzeczy Z. Piesiewicz w yciąg
nął godne zastanow ienia wnioski:

„W ydaje się, że ocena realnych możliwości zaspokojenia pretensji k lien ta należy 
do profesjonalnych obowiązków adw okata i nie może odbiegać od powszechnie obo
w iązujących w naszym praw odaw stw ie zasad. Tym bardziej że przekroczenie tych 
zasad dzieje się z oczywistą krzyw dą klienta. Tak więc zagadnienie sprow adza 
się do sposobu pobierania opłat przez zespół adw okacki za ogół czynności pełno
mocnika. Pozornie wszystko odbywa się lege artis, albowiem zespół otrzym uje opła
tę  proporcjonalną do w artości pieniężnej roszczenia powodów, chociaż to roszczenie 
nierzadko pozostaje w  odw rotnym  stosunku do p raw  m ajątkow ych przysługujących 
stronie. Nie muszę podkreślać, ile krzyw dy k ry je  się za tak im  postępowaniem . Rzecz 
byłaby mniej kłopotliwa, gdyby spraw y te  należały do sporadycznych. Tymczasem 
w  sądach powiatowych jest ich stosunkowo bardzo dużo, a tak i sposób postępow a
n ia adw okatów  sta ł się zwyczajem .”

A utor dodał jednak, że przy ocenie tych (wym ienionych w  artykule) i podobnych 
sytuacji nie można również pom inąć m ilczeniem tych wypadków, w których klienci 
n arzucają  adwokatowi w sposób kategoryczny wysokość swoich roszczeń.

A rtyku ł zakończył A utor następu jącą konkluzją:
„Jedno jest pewne, że uzdrow ienie stosunku: zespół — klient — sąd należy roz

począć od zmiany przepisów  rozporządzenia m in istra  spraw iedliw ości w spraw ie 
opłat za czynności zespołów adw okackich.”

Chyba jednak  nie tylko w  tym  źródle tkw ią korzenie zła.
S.M .

K R O N I K A

Z  życia izb adw okackich

I z b a  k a t o w i c k a

1. W dniu 6 listopada 1971 r. odbyło się zebranie kierow ników  zespołów adw o
kackich i ich zastępców z udziałem  członków R ady Adwokackiej. Miało ono ch a rak 
te r  okresowej narady roboczej.
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Zebraniu przewodniczy! dziekan H enryk Holak, k tóry  wygłosił refera t w prow a
dzający.

W icedziekan Miłosz Chm iel — jako I sekretarz POP PZPR przy Radzie Adwo
kackiej — dokonał oceny ,pracy zespołów adwokackich i omówił spraw ę szkolenia 
polityczno-zawodowego.

N astępnie członek Rady Adwokackiej adw. Rudolf Żebracki dokonał analizy 
protokołów  zebrań członków zespołów adwokackich, om aw iając w  szczególności sp ra 
wy częstotliwości odbyw ania tych zebrań, praw idłow ej ich treści, obrotów, stanu 
konta „34”, urzędówek, pracy sekretaria tów  i urządzania lokali.

W icedziekan A ntoni Suszka omówił zagadnienia finansowo-gospodarcze, opiera
jąc się w  tym  względzie na analizie wyników  kontroli zespołów adwokackich pod 
względem księgowo-finansowym .

S ekretarz Rady Adwokackiej adw. A leksander Czacki omówił spraw y organiza- 
cyjno-biurow e.

W dyskusji nad referatam i członków Rady A dwokackiej zabrali głos adwokaci: 
Mieczysław Bobrowski, kierow nik ZA Nr 7 w Katowicach, Edm und D ualej, k ie
row nik ZA Nr 2 w  Chorzowie, Józef Dyduch, k ierow nik ZA Nr 1 w  Mikołowie, M a
rian  Grohm an, kierow nik  ZA Nr 1 w  Rybniku, S tanisław  Mach, k ierow nik ZA Nr 1 
w  Tarnow skich Górach, i Czesław M ajewski, kierow nik ZA N r 1 w  Sosnowcu. 
W swych w ystąpieniach poruszyli oni następujące zagadnienia:

— zwrócili uwagę na ograniczenie godzin przyjęć adw okatów  w hipotece w  K a
towicach i w  P rokuratu rze  Powiatowej w Katowicach, co uniem ożliw ia praw idłow e 
prowadzenie spraw  przez pełnom ocników lub obrońców stron;

— podkreślili, że zdarzają się w ypadki błędnego inform ow ania o stanie spraw  
przez sek re taria ty  P ro k u ra tu ry  Powiatow ej w  K atowicach;

— wypowiedzieli pogląd, że fundusze z konta „34-a”, które można przeznaczyć 
na um eblow anie lokali zespołów, są niew ystarczające, należałoby więc zwiększyć 
dopuszczalny procent lub stosować go elastycznie;

— w ysunęli postu lat podwyższenia o kw otę 2 000 zł górnego lim itu  zarobków 
adwokackich w zespołach;

— zgłosili dezyderat, żeby zgodnie z w ytycznym i w spraw ach kadrow ych w yzna
czanie siedziby zawodowej adw okatów  ubiegających się o pracę w  zespołach adwo
kackich było przez Radę Adwokacką konsultow ane z kierow nictw em  zespołów 
v/ danej miejscowości.

W zw iązku z pro jek tam i powołania do życia sądownictw a adm inistracyjnego po
stulowano, by środowisko adwokackie poparło te p ro jek ty  przez w ysuw anie odpo
w iednich dezyderatów  na zebraniach adwokackich.

Podsum ow ując dyskusję dziekan H olak omówił w nioski uchwalone na ostatnim  
plenarnym  posiedzeniu Naczelnej Rady Adwokackiej i przyrzekł podjęcie przez 
Radę A dw okacką sta rań  o realizację wniosków zgłoszonych w dyskusji.

Na zakończenie — na wniosek skarbnika Rady Adwokackiej — podjęto rezolu
cję zalecającą Radzie Adwokackiej wygospodarowanie dodatkowej dotacji w  kw o
cie 20 000 zł na Fundusz Odbudowy Zam ku Królewskiego w  W arszawie niezależnie 
od przekazanej już Naczelnej Radzie Adwokackiej kw oty 50 000 zł z w p łat człon
ków Izby katowickiej.

2. W dniu 5 listopada 1971 r. odbyła się w  lokalu Rady Adwokackiej w  K atow i
cach akadem ia z okazji 54 rocznicy W ielkiej Rewolucji Październikow ej. W aka
dem ii wzięli udział adwokaci-członkowie zespołów adw okackich katowickich oraz 
podkatowickich, a także adw okaci-radcow ie praw ni z Katowic.
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R eferat okolicznościowy wygłosił przewodniczący Koła TPPR przy Radzie Adwo
kackiej adw okat K arol Bodziony.

3. W dniu 19 listopada 1971 r. odbyło się zebranie sprawozdawcze PO P PZPR 
przy Radzie Adwokackiej w  Katowicach. Na zebraniu tym  dokonano podsum ow a
nia dyskusji przeprowadzonej we w szystkich zespołach adwokackich, k tórej p rzed
m iotem  były wytyczne KC PZPR na VI Zjazd Partii. Poza tym  przyjęto spraw o
zdanie z w ykonania zobowiązań przedzjazdowych.

4. W dniu 20 listopada 1971 r. odbyło się spotkanie członków K oła ZBOWiD 
przy Radzie Adwokackiej w  K atow icach z przedstaw icielam i załóg H uty  „B atory”, 
H uty  „Kościuszko” i K opalni „P rezydent” w  Chorzowie. Na spotkaniu tym  dzie
kan Rady Adwokackiej H enryk H olak wygłosił odczyt pt. „Rola ZBOW iD-u w  
św ietle w ytycznych na VI Zjazd PZPR ”, a przedstaw iciel Głównej K om isji B ada
nia Zbrodni H itlerow skich w Polsce adw okat Rom an H rabar — odczyt pt. „Geopo
lityka i rasizm  w okresie okupacji na Ś ląsku”.

A dw . A leksander Czacki

I z b a  k o s z a l i ń s k a

1. W dniu  9 listopada 1971 r. w  lokalu Zespołu Adwokackiego w  Białogardzie 
odbyło się specjalne zebranie poświęcone omówieniu W ytycznych na VI Zjazd P ol
skiej Zjednoczonej P artii Robotniczej.

W zebraniu  udział wzięli adwokaci: S tanisław  Grawicz, S tanisław  Lachowicz 
i D ariusz Malczyk.

Podczas zebrania wygłoszono refera t na tem at: „Znaczenie W ytycznych na VI 
Zjazd PZPR  dla problem atyki zawodu adwokackiego”. R eferat przygotow ał adw  
D ariusz Malczyk.

2. W num erze 24 B iuletynu Inform acyjnego Rady Adwokackiej w K oszalinie 
z dnia 10 listopada 1971 r. zamieszczono im ienne zestawienie 43 członków K oszaliń
skiej Izby A dwokackiej, którzy z ty tu łu  pracy zawodowej adw okata oraz działa l
ności w  innych dziedzinach otrzym ali w yróżnienia państw owe i społeczne. Z esta
w ienie sporządzone zostało według stanu na dzień 31 grudnia 1970 r.

Powyższe zestawienie m a się stać częścią opracowania historycznego pt. „25-lecie 
adw okatury  koszalińskiej”.

I z b a  k r a k o w s k a

Na zaproszenie Rady Adwokackiej w  Kecskem et (WRL), w ram ach istniejącego 
od dwóch la t porozum ienia o w spółpracy i w ym ianie doświadczeń, bawili na W ę
grzech w  dniach od 4 do 11 w rześnia 1971 r. wydelegowani przez Radę A dw okacką 
w K rakow ie aplikanci adwokaccy Jan  Wolczko i Maciej Olajossy.

Delegaci krakow skich aplikantów  zostali zaproszeni do wzięcia udziału w  sem i
narium  zorganizowanym  w dniach 6 i 7 w rześnia 1971 r. w  miejscowości B aja 
a poświęconym  określeniu roli adw okata w  państw ie socjalistycznym  (pierwszy 
dzień zajęć) i problem om  etyki adwokackiej.

Uczestnikam i sem inarium  byli aplikanci adwokaccy i początkujący adwokaci.
Doskonała organizacja zajęć sem inaryjnych, w  szczególności obecność tłum acza, 

umożliwiły obu stronom  w zajem ną w ym ianę poglądów i doświadczeń.
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W toku narad  aplikanci krakow scy nie bez satysfakcji odnotowali stw ierdzenie 
przedstaw iciela M inistra Sprawiedliwości WRL, referującego spraw ę postępu prac 
kodyfikacyjnych nad etyką adwokacką, że wzorcem dla w ęgierskich praw ników  jest 
polski Zbiór zasad etyk i adwokackiej i godności zawodowej z dnia 10.1.1970 r. Re
feru jący  podkreślił szczególnie mocno w ieloletni dorobek Polski w zakresie kody
fikacji etyki adw okackiej, podając jednocześnie, że w śród państw  socjalistycznych 
w łaściwie tylko w Polsce problem y te znalazły zainteresow anie godne ich wagi, 
czego dowodem są liczne opracowania m onograficzne i kom entarze.

Po zakończeniu sem inarium  Rada Adwokacka w Kecskem et urządziła w  dniach 
cd  8 do 11 w rześnia 1971 r. dla aplikantów  krakow skich wycieczkę, w  czasie k tórej 
zwiedzili oni środkowe W ęgry i stolicę państw a — Budapeszt.

W czasie całego pobytu w  WRL delegaci aplikantów  krakow skich spotykali się 
z serdecznym przyjęciem  i w ielką gościnnością, a dzięki doskonale opracowanem u 
program ow i zajęć nie tylko poszerzyli swą wiedzę zawodową, ale również mieli 
możność poznać bliżej ojczyznę w ęgierskich przyjaciół.

Zaproszeniem tym  R ada Adwokacka w  K ecskem et zrewanżow ała się Radzie 
A dw okackiej w K rakow ie za zaproszenie przedstaw iciela aplikantów  w ęgierskich do 
uczestnictwa w  obozie szkoleniowo-wypoczynkowym, zorganizowanym  w dniach 
od  15 do 28 lutego 1971 r. w  Zakopanem.

Apl. adw. M aciej Olajossy

I z b a  ł ó d z k a

W dniu 23 października 1971 r. Rada Adwokacka w  Łodzi zaw arła porozum ienie 
z Zarządem  Łódzkim Związku Młodzieży Socjalistycznej w  spraw ie udzielania porad 
praw nych  członkom ZMS i wszystkim  osobom zgłaszającym  się do ZMS po porady 
praw ne. Porozum ienie to podpisali dziekan Rady Adwokackiej w Łodzi adw. Zyg
m unt A lbrecht i przewodniczący Zarządu Łódzkiego ZMS Józef O lbryk.

I z b a  w a r s z a w s k a

Delegacja W arszawskiej Rady Adwokackiej w  składzie: adw. adw. Z. Czeszejko 
i M. Dubois przebyw ała w  Pradze — na zaproszenie Rady A dwokackiej w  Pradze 
(Mestske Sdrużeni A dvokata) — w dniach od 8 do 12 listopada 1971 r.

W dniu 9.XI.1971 r. w  godzinach przedpołudniowych delegacja polska wzięła 
udział w spotkaniu z członkami Zespołu (Poradni) Nr 9 w Pradze. Tego samego 
■dnia w  godzinach wieczornych odbyło się przyjęcie dla w szystkich delegacji sto
łecznych rad  adw okackich krajów  socjalistycznych.

Główną im prezą p raską było sem inarium  z okazji 20-lecia u tw orzenia poradni 
adw okackich w Pradze. W sem inarium  tym  — posługując się zbliżonym nazew ni
ctw em  polskim — wzięli udział ze strony:
ZSRR — N. T. Byków — Przewodniczący Kolegium Adwokatów  (dziekan Rady 

Adwokackiej) w Moskwie,
E. A. M alew — Przewodniczący Kolegium A dw okatów  (dziekan Rady 

Adwokackiej) w  Leningradzie;
PRL — Z. Czeszejko — dziekan Rady Adwokackiej w  W arszawie,

M. Dubois — członek Rady Adwokackiej w  W arszawie:
S R R  — J. Pora, dziekan Rady Adwokackiej w Bukareszcie,

V. Anagneste — członek Rady Adwokackiej w  Bukareszcie;
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WRL, — dr Adam T akata, w iceprezes Naczelnej Rady Adwokackiej,
d r G. Fodor — pełnom ocnik do spraw  adw okatów  m inisterstw a sp ra 

wiedliwości,
d r B. Gyorgyci — dziekan Budapeszteńskiej Izby A dwokackiej, 
d r Tibor Keneś — członek Naczelnej Rady Adwokackiej i dziekan Izby 

Adwokackiej w  Pecs;
NRD — G. H ausler — dziekan Rady Adwokackiej Wielkiego Berlina i przew od

niczący kom isji rew izyjnej,
W. Haase — wicedziekan Rady Adwokackiej w  Berlinie;

Ponadto byli obecni:
prezes Czeskiej Naczelnej Rady Adwokackiej d r Z. H razdira, 
m inister spraw iedliw ości CSR d r Jan  Nemec,
kierow nik w ydziału adm inistracyjnego miejskiego kom itetu  Czecho

słowackiej P artii Kom unistycznej w  Pradze dr Jarosław  Tam - 
chyna,

dziekani czeskich izb adwokackich,
wiceprezes Słowackiej Adwokackiej Naczelnej Rady d r A. Dora, 
dziekan Rady Adwokackiej w Bratysław ie dr M. H ornak, 
członkowie Rady Adwokackiej w  Pradze, kierow nicy poradni adw oka

ckich w  Pradze i zaproszeni adwokaci z Pragi.
Sem inarium  zainaugurow ały dwa referaty : dziekana dra V rby na tem at pozycji 

społecznej adw okata i sytuacji adw okatury  praskiej oraz dr Ja n a  Pacaka, sekre
ta rza  Czeskiej Naczelnej Rady Adwokackiej, na tem at poradni praw nych, k tóre 
z pew nym  uproszczeniem można uznać za odpowiednik naszych zespołów adwo
kackich.

W dyskusji zabrali głos wszyscy przewodniczący delegacji, w  tym  rów nież dzie
kan  Czeszejko.

We wszystkich w ystąpieniach, od referatów  głównych począwszy, p rzew ijał się 
pogląd o celowości organizow ania tego rodzaju im prez i zacieśniania kontaktów  
pomiędzy adw okatam i krajów  socjalistycznych.

Na zakończenie obrad, na w niosek w arszaw skiej delegacji, uczestnicy sem inarium  
podjęli uchw ałę w yrażającą serdeczne podziękowanie za inicjatyw ę i zorganizow a
nie spo tkania z udziałem  zagranicznych delegacji i stw ierdzili, że spotkania tego 
rodzaju  są cennym  w kładem  w  zacieśnianie współpracy socjalistycznych adw okatu r 
i porządku prawnego.

W dniu 11.XI.1971 r. delegacje zostały przyjęte przez zastępcę sekretarza K om i
te tu  M iejskiego KPCz. tow. B. Nemeca. Zdjęcia z tego spotkania i inform acje ukaza
ły się w  miejscowej prasie. W tym  sam ym  dniu delegacje zostały przyjęte rów nież 
przez dziekana i Radę W ydziału Praw nego U niw ersytetu im. K arola w Pradze.

Pobyt w  Pradze zakończyło pożegnalne przyjęcie w ydane w  dniu ll.X I.b r. w go
dzinach wieczornych.

Niezależnie od powyższych spotkań delegacja Rady W arszawskiej złożyła k u r tu a 
zyjną w izytę konsulowi polskiem u w  Pradze.

O bow iązująca w  CSR ustaw a o ustro ju  adw okatury  z 9.VII.1963 r. opublikow ana 
została w  „Palestrze” z 1964 r. (nr 4, str. 61 i nast.). Późniejsza zm iana objęła je 
dynie w yodrębnienie naczelnych rad  adw okackich Czech i Słowacji.

Zw raca uw agę w prow adzona zasada centralnego finansow ania zespołów adw o
kackich, polegająca z grubsza na tym, że w szystkie w płaty  odprowadzane są do' 
budżetu izby adwokackiej, z którego opłaca się wszelkie koszty związane z dzia
łalnością zespołów i wynagrodzeniem  adwokatów .


